

中国人口统计年鉴

CHINA POPULATION STATISTICS

YEARBOOK

1998

国家统计局人口与就业统计司 编

中国统计出版社

中国人口统计年鉴

CHINA POPULATION STATISTICS

YEARBOOK

1998

国家统计局人口与就业统计司 编

中国统计出版社

(京)新登字 041 号

版权所有。未经许可,本书的任何部分不得以任何形式重印、复制、拷贝、翻译。

图书在版编目(CIP)数据

中国人口统计年鉴:1998/国家统计局人口与就业统计司编.

— 北京:中国统计出版社,1998.8

ISBN 7-5037-2820-5

I. 中…

II. 国…

III. 人口统计 - 统计资料 - 中国 - 1998 - 年鉴

· IV. C924.25-66

中国版本图书馆 CIP 数据核字(98)第 20415 号

中国统计出版社出版

(北京复外三里河月坛南街 75 号 100826)

新华书店经销

科伦克三莱印务有限公司印刷

787×1092 毫米 16 开本 31.625 印张 76 万字

1998 年 8 月第 1 版 1998 年 8 月北京第 1 次印刷

印数:1—1000 册

*

定价:95.00 元

《中国人口统计年鉴》编委会

主 任：卢春恒

副 主 任：张为民 刘长松

委 员：(以姓氏笔划为序)

卢春恒 刘长松 张为民 李希如

季咏华 孟庆普 杨柳枝 徐 刚

责任编辑：杨柳枝

校 对：刘锦明 徐 岚

编辑说明

一、《中国人口统计年鉴—1998》是一部全面反映中华人民共和国各种人口状况的资料性年刊。本书收集了全国和省、自治区、直辖市大量的人口数据，以及世界各国的主要人口数据。

二、全书内容分为八部分，即：(一)1997年全国人口变动情况抽样调查数据；(二)1995年全国1%人口抽样调查数据；(三)1990年第四次全国人口普查数据；(四)全国历年人口统计数据；(五)1997年度全国户籍统计人口数据；(六)1997年度全国计划生育统计人口数据；(七)世界部份国家主要人口数据；(八)简明分析文章。

三、为了满足社会各部门的需要，年鉴收录了1997年全国人口变动情况抽样调查、1995年全国1%人口抽样调查、1990年人口普查和户籍统计等多方面的人口资料。由于统计方法和口径的不同，这些调查之间的数据不可能完全一致，请读者在使用时加以注意。

四、1997年人口变动情况抽样调查是以全国为总体，各省、自治区、直辖市为次总体，采用分层、等距、整群概率抽样方法，在全国31个省、自治区、直辖市调查了864个县(市、区)、3164个乡(镇、街道)、4438个调查小区，共1242799人。经加权后汇总，1997年全国人口出生率为16.57‰，死亡率为6.51‰，自然增长率为10.06‰。按此推算，1997年年末全国总人口为123626万人，出生人口为2038万人，净增人口为1237万人。本部分各表中的绝对数为样本数(表1—1除外)，全国抽样比为1.016‰。

五、1984年后新建制的市和镇包括大量的农业人口，特别是近几年来，许多乡改为镇，使镇人口猛增，市镇中的非农业人口所占比重较1984年以前相对降低较多。为了便于各部门使用，1995年全国1%人口抽样调查全部采用第二种口径汇总市镇人口。两种口径划分如下：

第一种口径(按行政建制)：

市人口——市管辖区域内的全部人口(含市辖镇，不含市辖县)；

镇人口——县辖镇的全部人口(不含市辖镇)；

县人口——县辖乡人口。

第二种口径

市人口——设区的市的区人口和不设区的市所辖的街道人口；

镇人口——不设区的市所辖镇的居民委员会人口和县辖镇的居民委员会人

口；

县人口——除上述两种人口以外的全部人口。

六、1995 年全国 1% 人口抽样调查 和 1990 年全国人口普查 均取得了十分丰富的人口资料,由于受年鉴篇幅限制,每年只能刊登一部分,读者在使用时,如能结合前几年的年鉴中所刊登的数据,将使资料更为全面、详细和系统。

七、除注明含中国人民解放军现役军人和台湾、香港、澳门人数的表外,其他表均为各省、自治区、直辖市的人口数。

八、本年鉴的编辑得到公安部户政局、国家计划生育委员会规划统计司等单位的大力支持和协助,谨此致谢。

九、本年鉴表中的符号说明:

"—"表示该项统计指标数据不详或无该项数据;

"*"或"①"表示本表下有注解。

Note From The Compiler

I. 《China Population Statistics Yearbook—1998》 is an annual statistical reference publication, intending to provide summary statistics on the population of the People's Republic of China. The yearbook contains population data at national and provincial level as well as the major figures of other countries of the world.

II. The yearbook consists of eight chapters, namely: Figures of the national population change survey in 1997; Figures of 1995 national 1% population sample survey; Figures of the 1990 population census; Figures of population statistics over the past year; Figures of the household registration in 1997; Figures of the Family Planning statistics in 1997; Major figures of other countries, Papers on population statistics.

III. In order to meet the needs of different departments and institution, the yearbook contain the data from various sources, such as the national population change survey in 1997, national 1% population sample survey and household registration. As the definition and method of data collection are not same as well as some other reason, the data under the same or similar heading may be different. When using the data, readers should pay attention to this.

IV. In 1997 sample survey on population changes, whole country is regarded as population and every province, autonomous region or municipality are regarded as sub—population. The sample technique of stratified, multi—stage cluster sampling, with probability proportionate to size is applied. There are 242799 persons in sample size, 864 counties (or cities, or districts), 3164 townships (or towns, or streets), 4438 village groups (or resident groups) are included in the sample of 31 provinces, autonomous regions and municipalities of whole country. From weighting tabulation, the number of people in China in the end of 1997 is 1236.26 millions. In 1997, the crude birth rate is 16.57‰, and the number of birth is 20.38 million, the crude death rate is 6.51‰; the crude rate of natural increase is 10.06‰, and the number of natural increase is 12.37 million. The most of tabulation in the part of the yearbook is sample data (except table 1.1). The sampling fraction in the whole country is 1.016‰.

V. The new cities and towns, which have been set up since 1984, have a large number of agricultural population. Especially in recent years, many townships changed into towns and this made town population sharply increased. Compared with the data before 1984, the population of non—agricultural population in city and town become much lower. For convenience of the users, data of city and town population were tabulated only with the second concept in 1995 national 1% population sample survey. The concept is as follow:

City population —total population living in the districts of cities which are sub—divided into dis-

tricts and living in the street committees of cities which are not sub—divided into districts.

Town population —total population living in the neighborhood committees of towns under jurisdiction of cities which are not sub—divided into districts and living in the neighborhood committees of towns directly under country's jurisdiction .

County population —total population excluding city and town population .

VI. Plenty of data were collected in 1995 national 1% population sample survey and the 1990 population census ,but only a part of the data were published every year due to the limited space of the yearbook . The data will become more detail and completed if readers can combine the data published in the previous yearbooks together.

VII. Unless specified,all the data refer to the total population of the 31 provinces ,autonomous regions and municipalities of China excluding the military personnel and the population of Hongkong Special Administrative Region, Taiwan Province and Macao Region.

VIII. We would express our thanks to the Department of Planning and Statistics of the State Family Planning Commission ,the Household Administration Bureau of the Public Security Ministry and other Departments for providing the data for this yearbook.

IX. The explanation of the symbols in the tables of this yearbook:

“—”refer to data unknown or not available.

“ * ”or “①”refer to notes below the table.

目 录

第一部分 1997 年全国人口变动抽样调查数据

1-1	各地区总人口及人口自然变动情况	(3)
1-2	全国分年龄、性别的人口数	(4)
1-3	全国市分年龄、性别的人口数	(7)
1-4	全国镇分年龄、性别的人口数	(10)
1-5	全国县分年龄、性别的人口数	(13)
1-6	各地区年龄构成系数	(16)
1-7	各地区的市年龄构成系数	(17)
1-8	各地区的镇年龄构成系数	(18)
1-9	各地区的县年龄构成系数	(19)
1-10	各地区户数、人口数和平均家庭户规模	(20)
1-11	各地区按家庭户规模分的户数	(22)
1-12	各地区家庭户类别	(24)
1-13	全国家庭户人数和户主的年龄、性别构成	(26)
1-14	各地区分性别、受教育程度的人口	(28)
1-15	各地区市分性别、受教育程度的人口	(30)
1-16	各地区镇分性别、受教育程度的人口	(32)
1-17	各地区县分性别、受教育程度的人口	(34)
1-18	各地区分性别的 15 岁及 15 岁以上文盲半文盲人口	(36)
1-19	各地区市分性别的 15 岁及 15 岁以上文盲半文盲人口	(37)
1-20	各地区镇分性别的 15 岁及 15 岁以上文盲半文盲人口	(38)
1-21	各地区县分性别的 15 岁及 15 岁以上文盲半文盲人口	(39)
1-22	全国 15 岁及 15 岁以上人口分年龄、性别的婚姻状况	(40)
1-23	各地区分性别、婚姻状况的人口	(44)
1-24	各地区市分性别、婚姻状况的人口	(47)
1-25	各地区镇分性别、婚姻状况的人口	(50)
1-26	各地区县分性别、婚姻状况的人口	(53)
1-27	全国育龄妇女分年龄、孩次的生育状况(1996.10.1—1997.9.30)	(56)
1-28	全国市育龄妇女分年龄、孩次的生育状况(1996.10.1—1997.9.30)	(57)
1-29	全国镇育龄妇女分年龄、孩次的生育状况(1996.10.1—1997.9.30)	(58)
1-30	全国县育龄妇女分年龄、孩次的生育状况(1996.10.1—1997.9.30)	(59)
1-31	全国分年龄、性别的死亡人口状况	(60)
1-32	全国市分年龄、性别的死亡人口状况	(63)
1-33	全国镇分年龄、性别的死亡人口状况	(66)

1-34	全国县分年龄、性别的死亡人口状况	(69)
1-35	全国分年龄、性别的在业和失业人口	(72)
1-36	全国市分年龄、性别的在业和失业人口	(76)
1-37	全国镇分年龄、性别的在业和失业人口	(80)
1-38	全国县分年龄、性别的在业和失业人口	(84)
1-39	各地区分性别的在业和失业人口	(88)

第二部分 1995 年全国 1% 人口抽样调查数据

2-1	各地区家庭户、集体户中分性别的人口数	(93)
2-2	全国 6 岁及 6 岁以上分年龄、性别、受教育程度的人口	(94)
2-3	全国市 6 岁及 6 岁以上分年龄、性别、受教育程度的人口	(98)
2-4	全国镇 6 岁及 6 岁以上分年龄、性别、受教育程度的人口	(102)
2-5	全国县 6 岁及 6 岁以上分年龄、性别、受教育程度的人口	(106)
2-6	全国 15 岁及 15 岁以上分年龄、性别的文盲、半文盲人口	(110)
2-7	全国市 15 岁及 15 岁以上分年龄、性别的文盲、半文盲人口	(114)
2-8	全国镇 15 岁及 15 岁以上分年龄、性别的文盲、半文盲人口	(118)
2-9	全国县 15 岁及 15 岁以上分年龄、性别的文盲、半文盲人口	(122)
2-10	全国 16 岁及 16 岁以上人口分年龄、受教育程度的就业状况	(126)
2-11	全国市 16 岁及 16 岁以上人口分年龄、受教育程度的就业状况	(132)
2-12	全国镇 16 岁及 16 岁以上人口分年龄、受教育程度的就业状况	(138)
2-13	全国县 16 岁及 16 岁以上人口分年龄、受教育程度的就业状况	(144)
2-14	全国分年龄、性别的初婚年龄人口	(150)
2-15	全国市分年龄、性别的初婚年龄人口	(164)
2-16	全国镇分年龄、性别的初婚年龄人口	(178)
2-17	全国县分年龄、性别的初婚年龄人口	(192)
2-18	各地区家庭户中民族混合户户数	(206)
2-19	各地区有 0-19 岁青少年人口的家庭户户数	(207)
2-20	各地区有 60 岁及 60 岁以上老年人口的家庭户户数	(208)
2-21	各地区有 65 岁及 65 岁以上老年人口的家庭户户数	(210)

第三部分 1990 年第四次全国人口普查数据

3-1	全国县市分年龄的人口数	(214)
-----	-------------------	-------

第四部分 全国历年人口统计数据

一、总户数、总人口数

- 4-1 各地区历年总人口和性别比(抽样调查推算数) (338)
- 4-2 全国历年总户数、总人口、非农业人口和农业人口 (339)
- 4-3 全国历年人口密度 (340)
- 4-4 台湾、香港、澳门历年人口数 (341)
- 4-5 各地区历年总户数、总人口 (342)

二、市、镇人口

- 4-6 全国历年城乡人口构成 (352)
- 4-7 全国历年市、镇人口 (353)
- 4-8 各地区部分年份市、镇人口数 (354)
- 4-9 全国历年按非农业人口分组的市数 (358)

三、人口自然变动

- 4-10 全国历年人口自然变动情况 (360)
- 4-11 各地区部分年份人口自然变动情况 (361)

四、人口教育

- 4-12 全国历年各级学校数、教师数 (368)
- 4-13 全国历年各级学校的招生数 (369)
- 4-14 全国历年各级学校的在校学生数 (370)
- 4-15 全国历年各级学校的毕业生数 (371)
- 4-16 成人高等学校基本情况(1997) (372)
- 4-17 各地区小学入学率和小学毕业生升学率(1997) (373)
- 4-18 全国研究生基本情况(1997) (374)

第五部分 1997 年度全国户籍统计人口数据

- 5-1 各地区总人口、总户数 (379)
- 5-2 各地区市总人口、总户数 (380)
- 5-3 各地区县总人口、总户数 (381)
- 5-4 各地区县辖镇总人口、总户数 (382)
- 5-5 各地区非农业、农业人口数 (383)
- 5-6 各地区市非农业、农业人口数 (384)
- 5-7 各地区县非农业、农业人口数 (385)
- 5-8 各地区县辖镇非农业、农业人口数 (386)
- 5-9 沿海城市非农业、农业人口数 (387)
- 5-10 沿海城市人口迁移率 (387)
- 5-11 按总人口排序的市及人口数 (388)
- 5-12 按非农业人口排序的市及人口数 (396)

第六部分 1997 年度全国计划生育统计人口数据

6-1	各地区已婚育龄妇女及独生子女领证情况	(407)
6-2	各地区妇女初婚情况	(408)
6-3	各地区采取各种节育措施的人口数	(410)
6-4	各地区采取各种节育措施人数与上年比较情况	(412)
6-5	各地区采取各种节育措施所占比重	(414)
6-6	各地区采取各种节育措施所占比重与上年比较情况	(415)
6-7	各地区各分项措施节育率	(416)
6-8	各地区各分项措施节育率与上年比较情况	(417)
6-9	各地区实施各种节育手术的例数	(418)
6-10	各地区实施各种节育手术的例数与上年比较情况	(419)

第七部分 世界部分国家主要人口数据

7-1	人口、国土面积与人口密度	(423)
7-2	人口出生率、死亡率、自然增长率	(425)
7-3	平均期望寿命	(428)
7-4	婴儿死亡率	(429)
7-5	1997 年大、中、小学生入学率及 15 岁以上人口文盲率	(430)
7-6	人口和社会指标	(431)

第八部分 简明分析文章

1997 年我国人口继续平稳增长	(435)
1990 年以来我国人口死亡率变化特点	(440)
人口增长减缓,人口素质提高	(442)
我国老年人口增长迅速	(446)
我国文盲人口的年龄、地区间差异分析	(449)
1995 年全国有 795 万 30—44 岁大龄未婚人口	(453)
我国省际迁移与区域发展	(456)
就业规模不断扩大,劳动力市场体系建设步伐加快	(460)
河南人口年龄构成变化对市场的需求的影响	(466)
山东人口低速增长和可持续发展研究	(470)
主要统计指标解释	(485)

CONTENT

Part One. Figures of the Population Change Survey in 1997

1-1	Total population and natural change by region	(3)
1-2	Population by age and sex	(4)
1-3	City population by age and sex	(7)
1-4	Town population by age and sex	(10)
1-5	County population by age and sex	(13)
1-6	Age composition index of population by region	(16)
1-7	Age composition index of city population by region	(17)
1-8	Age composition index of town population by region	(18)
1-9	Age composition index of county population by region	(19)
1-10	Household, population, average family size by region	(20)
1-11	Household by size of family household and region	(22)
1-12	Household type of family household by region	(24)
1-13	Population of family household and age and sex composition of the household head	(26)
1-14	Population by sex, educational level and region	(28)
1-15	City population by age, educational level and region	(30)
1-16	Town population by age, educational level and region	(32)
1-17	County population by sex, educational level and region	(34)
1-18	Illiterate and semi-literate population aged 15 and over by sex and region	(36)
1-19	City illiterate and semi-literate population aged 15 and over by sex and region	(37)
1-20	Town illiterate and semi-literate population aged 15 and over by sex and region	(38)
1-21	County illiterate and semi-literate population aged 15 and over by sex and region	(39)
1-22	Marital status of population aged 15 and over by age and sex	(40)
1-23	Marital status of population by sex and region	(44)
1-24	Marital status of city population by sex and region	(47)
1-25	Marital status of town population by sex and region	(50)

1—26	Marital status of county population by sex and region	(53)
1—27	Age—specific fertility rate of childbearing women by age of mother and birth order(1996. 10. 1—1997. 9. 30)	(56)
1—28	Age—specific fertility rate of city childbearing women by age of mother and birth order(1996. 10. 1—1997. 9. 30)	(57)
1—29	Age—specific fertility rate of town childbearing women by age of mother and birth order(1996. 10. 1—1997. 9. 30)	(58)
1—30	Age—specific fertility rate of county childbearing women by age of mother and birth order(1996. 10. 1—1997. 9. 30)	(59)
1—31	Status of deaths by age and sex	(60)
1—32	Status of city deaths by age and sex	(63)
1—33	Status of town deaths by age and sex	(66)
1—34	Status of county deaths by age and sex	(69)
1—35	Employed and unemployed population by age and sex	(72)
1—36	Employed and unemployed population in city by age and sex	(76)
1—37	Employed and unemployed population in town by age and sex	(80)
1—38	Employed and unemployed population in county by age and sex	(84)
1—39	Employed and unemployed population by sex and region	(88)

Part Two. Figures of the 1% Population Sample Survey in 1995

2—1	Population in family household or collective household by sex and region	(93)
2—2	Population aged 6 and over by educational level, age and sex	(94)
2—3	City population aged 6 and over by educational level, age and sex	(98)
2—4	Town population aged 6 and over by educational level, age and sex	(102)
2—5	County Population aged 6 and over by educational level, age and sex	(106)
2—6	Illiterate and semi—literate population aged 15 and over by age and sex	(110)
2—7	Illiterate and semi—literate population aged 15 and over in city by age and sex	(114)
2—8	Illiterate and semi—literate population aged 15 and over in town by age and sex	(118)
2—9	Illiterate and semi—literate population aged 15 and over in county by age and sex	(122)
2—10	Employment status of population aged 16 and over by age, educational level	(126)
2—11	Employment status of population aged 16 and over in city by age, educational level	(132)

2-12	Employment status of population aged 16 and over in town by age, educational level	(138)
2-13	Employment status of population aged 16 and over in county by age, educational level	(144)
2-14	Number of first marriage by sex and age	(150)
2-15	Number of first marriage in city by sex and age	(164)
2-16	Number of first marriage in town by sex and age	(178)
2-17	Number of first marriage in county by sex and age	(192)
2-18	Number of family household with different nationality by region	(206)
2-19	Number of family household with population aged 0—19 by region	(207)
2-20	Number of family household with old people aged 60 and over by region	(208)
2-21	Number of family household with old people aged 65 and over by region	(210)

Part three . Figures of the 1990 Population Census

3-1	Population by age and city/county	(214)
-----	---	-------

Part Four. Figures of Population Statistics over the Past Year

I . Household and Population

4-1	Population and sex ratio over the past years by region (estimated based on the sample survey)	(338)
4-2	Household, Population , non—agricultural and agricultural population over the past years	(339)
4-3	Population density over the past years	(340)
4-4	Population of Hongkang Special Administrative Region, Taiwan Province and Macao Region over the past years	(341)
4-5	Household and population over the past years by region	(342)

II . Population of city/town

4-6	Composition of urban—rural population over the past years	(352)
4-7	Population of city /town over the past years	(353)
4-8	Population of city /town in selected years by region	(354)
4-9	Number of city classified by non—agricultural population over the past years	(358)

III . Population natural change

4-10	Population natural change over the past years	(360)
------	---	-------

4-11	Population natural change in selected years by region	(361)
------	---	-------

IV. Education

4-12	School and teacher by level of school over the past years	(368)
4-13	New students enrollment by level of school over the past years	(369)
4-14	Student enrollment by level of school over the past years	(370)
4-15	Graduate by level of school over the past years	(371)
4-16	Basic statistics of adult higher education institutions	(372)
4-17	Net enrolment rate and promotion rate of primary school by region	(373)
4-18	Basic statistics of graduate education in China	(374)

Part five. Figures of the Household Registration in 1997

5-1	Household and population by region	(379)
5-2	Household and population in city by region	(380)
5-3	Household and population in county by region	(381)
5-4	Household and population in towns directly under county's jurisdiction by region	(382)
5-5	Agricultural and non-agricultural population by region	(383)
5-6	Agricultural and non-agricultural population in city by region	(384)
5-7	Agricultural and non-agricultural population in county by region	(385)
5-8	Agricultural and non-agricultural population in towns directly under county's jurisdiction by region	(386)
5-9	Agricultural and non-agricultural population in coastal city	(387)
5-10	Migration rate of population in coastal city	(387)
5-11	City and population by order of city total population scale	(388)
5-12	city and non-agricultural population by order of city non-agricultural population scale	(396)

Part six. Figures of the Family Planning Statistics in 1997

6-1	Married women at childbearing age and proportion signed one-child certification by region	(407)
6-2	First marriage status of women by region	(408)
6-3	Contraception user by method and region	(410)
6-4	Contraception user compared with that of last year by method and region	(412)
6-5	Proportion of contraception user by method and region	(414)
6-6	Proportion of contraception user compared with that last year by method and region	(415)

6—7	Contraception rate of each method by region	(416)
6—8	Contraception rate of each method compared with that of last year by region	(417)
6—9	Number of birth control operation by region	(418)
6—10	Number of birth control operation compared with that of last year by region	(419)

Part Seven. Main Figures of Some Countries in the World

7—1	Population, territory and population density	(423)
7—2	Crude birth rate, crude death rate and natural growth rate	(425)
7—3	Life expectancy	(428)
7—4	Infant mortality rate	(429)
7—5	Enrollment ratio of university, secondary and primary school and illiterate population aged 15 and over in 1997	(430)
7—6	Index on population and society	(431)

Part Eight. Papers on Population Statistics

—Steady Increase of Population in China in 1997	(435)
—Characteristics of Mortality Change in China since 1990	(440)
—The Slowing Down of Population Growth and the Improving in Population Quality	(442)
—The Rapid Growth of Elderly in China	(446)
—Comparative Analysis of Illiterate Population in China by Region and Age	(449)
—There are 7.95 Million Unmarried People Aged 30—44 in China in 1995	(453)
—An Analysis on Inter—Provincial Migration and Regional Development in China	(456)
—The Expanding of Employment Volume and Steping—up of Labor Market System Construction	(460)
—The Impact of Population Structure Change on the Labor Market Demand in Henan Province	(466)
—A Study on the Slow Population Growth and Sustainable Development in Shandong Province	(470)

Explanation of the Main Statistics Indicators	(485)
--	--------------